
Zápis 

ze zasedání komise odboru lesního hospodářství ČAZV, které se konalo ve dnech 25. - 26. října 1995 ve 

Valticích. 

                                                             

Přítomni: viz. prezenční listina 

Program : 1. Výsledky jednání orgánů ČAZV 

 2. Informace o aktuálních ekonomických problémech  lesního hospodářství 

 3. Informace o průběhu a výsledcích řešení  výzkumných úkolů 

 4. Současná situace a vývojové tendence  dřevařského trhu v ČR 

 5. Problémy a výsledky hospodaření Lesní  společnosti Jaroměřice a Lesního závodu LČR 

 Židlochovice 

 6. Organizační záležitosti 

 7. Odborná exkurze 

 

1. Prof. Bartuněk seznámil s programem jednání OLH ČAZV, které se bude konat 9.11.1995. Se závěry jednání 
OLH ČAZV, konané dne 12.4. t.r. byla komise seznámena na zasedání 19.- 20.4.1995 ve Vítkově. 

2. Ing. Chytrý ( MZe ČR) informoval o rozsahu dotací LH v roce 1996. Budou zřízeny 4 dotační tituly s 
celkovou výší dotací 950 mil. Kč (zemědělství 5 mld. Kč). Dále informoval o vypracování "Zprávy o stavu LH 
ČR". K privatizaci lesní půdy sdělil, že se s ní počítá až po vyřešení privatizace zemědělské půdy. Cílem je 
snížení roztříštěnosti majetkové držby. V ČR se počítá s maximálním rozsahem 100 tis. ha lesní půdy - prodejem 
budou pověřeny LČR. Lesní půda nebude prodávána cizincům. 

 Ing. Veselý ( LČR Hradec Králové ) informoval o aktuální hospodářské situaci podniku a nastínil výhled do 
konce roku 1995. Dosavadní výsledky hospodaření odpovídají záměrům roku 1995, včetně předpokladu 
dosažení přiměřeného zisku. V roce 1995 a dalších letech se předpokládá významné zvýšení nákladů na údržbu 
lesních cest. Dále charakterizoval vztah LČR k dotacím. 

 Ing. Domes poukázal na významný podíl škod zvěří a jejich vliv na ekonomické parametry podniku LČR (1/3 
nákladů na pěstební činnost). S ohledem na předpokládané trendy upozornil na aktuálnost kvalitativního využití 
a realizačního zhodnocení těžené dřevní hmoty. 

 K bodu 2 následovala obsáhlá diskuse, týkající se zejména těchto problémů: 

- postup při prosazování zásad lesnické politiky do návrhu nového lesního zákona ve vztahu k výkonu práv 
vlastníka (Ing. Skoblík), 

- problémy u lesních pozemků u nichž nelze kontaktovat či dohledat vlastníka (Ing. Voborník), 

- nevyjasněnosti při správě lesních majetků obcí (Ing. Kaňok), 

- diferenciace vlastníků podle velikosti majetku; chybějící dotační tituly k lesnictví (např. "péče o krajinu"); 
přístup k fondu MŽP (Ing. Pohořelý), 

- přidělování dotací ve vztahu k udržení osídlení krajiny (praxe v Rakousku a Německu), chybějící zákon o 
přírodních zdrojích, Vládou ČR uvažovaný výčet budoucích státních podniků, novela zákona o oceňování, 
prodej zemědělské a lesní půdy a jeho úprava zákonem (osvobození od daně z převodu nemovitostí a bezúročné 
splátkování), působnost sdružení vlastníků lesů ve vztahu k různému přístupu a praktikám podnikatelských 
subjektům (Ing. Domes). 

3. Ing. Matějíček informoval o úkolech, řešených na VÚLHM Jíloviště-Strnady, při výrazném snížení 
finančních prostředků, přidělených pro rok 1995. Jedná se o dopracování vyhl. ekonomického hodnocení škod na 
lesích, práce na novelizaci Vyhl. 178/1994 Sb, studie na oceňování nedřevních produktů předložená do Ženevy 



atd. Při řešení úkolů se ústav také potýká s problémy získávání potřebných podkladů od respondentů (zejména 
fyzických osob a částečně obcí). 

 Ing. Skoblík seznámil přítomné s poznatky ze semináře ve Švédsku (špičkové parametry výrobků, špičková 
informační síť atd.) ve vztahu k předpokladům ČR při vstupu do EU. Lesní zákon Švédska je na jedné straně 
formulován obecněji, ve svých účincích je však daleko tvrdší k vlastníkovi lesa (např. v odpovědnosti za ochranu 
přírody) než návrh našeho lesního zákona. 

 Prof. Bartuněk uvedl, že v rámci institucionálního výzkumu (t.j. výzkumu financovaného v rámci prostředků 
školy) je toho času na Ústavu EŘLDaDP Lesnické a dřevařské falulty Brno řešeno 5 ekonomických výzkumných 
úloh. Na vybrané úlohy je snaha získání grantů. 

 V diskusi k bodu 3. kritizoval Ing. Pohořelý postoj MZe k jedinému lesnickému výzkumnému ústavu v ČR, 
zatímco zemědělství ČR využívá výzkumné ústavy 3. Ing. Chytrý k tomu poznamenal, že VÚ se může jako 
kdokoliv jiný zúčastnit výběrového řízení na poskytnutí grantů, jež MZe vypisuje. 

4. Ing. Klíma podal zevrubnou informaci o aktuálním stavu a trendech vývoje dodávek dříví v tuzemsku a na 
export. Dle výhledu těžebních možností do roku 2000 (stávající úroveň okolo 12 mil. m3 ročně zůstane 
zachována) lze předpokládat snižující se kvalitu struktury sortimentů; změna druhové skladby se v tomto 
horizontu ještě výrazně neprojeví.Informoval o problematice licencí a o návazné úpravě režimu celní správy. 
Analyzoval stav a předpokládaný vývoj využití tuzemských dřevozpracujících kapacit. 

 Ing. Kopřiva seznámil s výsledky zpracování statistických výkazů za 1. pol. 1995. Zároveň podal informaci o 
cenových relacích základních sortimentů sur. dříví a řeziva a nastínil jejich předpokládaný vývoj v rámci 
evropského trhu do r. 2000. 

 Ing. Dejnožka popsal vznik a funkci Hradecké lesní a dřevařské společnosti, a.s.. Rozvedl vztah společnosti k 
lesním akciovým společnostem jako obchodním partnerům a vztah k současnému trhu se dřevem. Nastínil 
cenovou politiku společnosti, včetně cenových relací základních sortimentů v tuzemsku i zahraničí. Analyzoval 
stávající kapacitu pilařského zpracování dříví (v současnosti existuje v ČR 60 % nadkapacita (!); počátky 
stagnujícího trhu s řezivem, s navyšováním pohledávek dodavatelů a hromaděním zásob řeziva; pozastavení 
exportu vlákniny na Slovensko atd.) a uvedl úvahu o vstupu zahraničních investorů do tohoto sektoru. 

 Diskuse k tomuto bodu se týkala problematiky technických parametrů sortimentů při obchodu s dřívím (Ing. 
Kupčák), rozboru zpracovatelských kapacit v regionu působení Lesní společnosti Jaroměřice, a.s.(na celkovou 
roční kapacitu 230 tis. m3 je k dispozici 45 tis. m3 suroviny - Ing. Střítecký), obchodní marže společností 
obchodujících s dřívím ve vztahu k dlouhodobým odbytovým možnostem (Ing. Kaňok). 

5. Ing. Vybíral ( LZ LČR Židlochovice ) podal zprávu o podmínkách hospodaření závodu. Závod 
obhospodařuje 25 tis.ha lesní půdy (1/3 lužních lesů v ČR) v oblasti s průměrnou lesnatostí 14,5%. Ke 
specifikům patří činnost závodu ve vztahu k chráněným oblastem v regionu a aktivitám ochránců přírody. Roční 
etát závodu se pohybuje okolo 91 tis. m3, z toho 70 tis. připadá na hospodářské lesy. Z dalších výkonů to je 300 
ha zalesňování, 360 ha prořezávek, 1800 ha probírek. Významnou aktivitou závodu je myslivost, provozovaná v 
6 oborách a 14 bažantnicích. 

 Ing. Mocek ( LZ LČR Židlochovice) doplnil charakteristiku závodu o základní ekonomické údaje. Vzhledem k 
prioritě ochranného a reprezentačního poslání závodu je z dlouhodobých údajů zřejmá periodicita hospodářského 
výsledku s mírnou převahou zisku. K hlavním tržbonosným výkonům patří realizace dříví (65 %) a myslivost 
(22 %). 

 Ing. Voborník ( Oblastní inspektorát LČR Třebíč ) seznámil jednání komise s přírodními podmínkami regionu 
(okres Třebíč, Jihlava, Znojmo) ve vztahu k lesnímu hospodářství. Podle studie, vypracované ÚHÚL dochází v 
tomto regionu k dlouhodobému oteplování ovzduší se současným úbytkem srážek - v časovém horizontu 20 let 
začíná výpar převažovat nad úhrnem srážek. Tato situace má za následek rozpad smrkových porostů ve 3. veg. 
stupni a významný nárůst hmyzích škůdců na borovici (Ips acuminatus, rod. Pissodes aj.). Z provozního hlediska 
pak vznikají poruchy rovnoměrnosti těžeb (průměrná měsíční těžba LS Jaroměřice ve výši 7.500 m3 kulminuje 
ve vypjatých měsících až k 16 tis. m3), relativně vysoká úroveň zpeněžení dříví z nahodilých těžeb začíná 
prudce klesat. Introdukce dřevin na postihovaných plochách naráží na ochranu přírody. 

 Ing. Střítecký ( Lesní společnost Jaroměřice, a.s.) informoval o hospodaření společnosti a vývoji 
ekonomických parametrů od roku 1992. Plocha základní výběrové jednotky činí 17 tis. ha, normální úroveň 
těžby se pohybuje okol 90 tis. m3 ročně (skutečnost za r. 1994 však byla 150 tis. m3. V uvedeném období došlo 
k meziročnímu zvyšování tržeb - předpoklad r. 1995 je 260 mil. Kč. Dále seznámil se systémem hmotné 



zainteresovanosti středisek i zaměstnanců ústředí v rámci vnitropodnikových pravidel společnosti a 
vnitropodnikové banky. Základem myšlenky je motivační složka mzdy, kterou zaměstnanci ovlivňují svými 
pracovními výsledky. 

6. Příští jednání komise se připravuje na 26. a 27. 3. 1996 v oblasti severních Čech nebo Velkých Karlovic. 

7. Odborná exkurze se konala dne 26.10.1995 na LZ LČR Židlochovice. Účastníci byli seznámeni s realizací 
programu revitalizace říčních systémů na Lesní správě Horní les. 

Zapsal: Ing. V. Kupčák, CSc. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 


